



Denmark, Norway, Sweden  
Danemark, Norvège, Suède



## THE ROUTE OF SAINT OLAV WAYS L'ITINÉRAIRE DES CHEMINS DE SAINT-OLAV

Incorporated into the programme "The Council of Europe Cultural Routes": 2010  
Incorporé au programme «Les Itinéraires Culturels du Conseil de l'Europe»: 2010

*The pilgrim ways through Scandinavia are a network of routes through Denmark, Sweden and Norway, many of them the remnants of historic routes leading to Nidaros Cathedral in Trondheim where Saint Olav lies buried. Since the 1990s, the ways have been improved and signposted, in order to set out on a variety of walks through the spectacular landscape of Scandinavia.*

The city of Trondheim – or Nidaros – in Norway was a popular destination for pilgrims not long after Norway's King Olav Haraldsson (995-1030) fell in the battle of Stiklestad in 1030. From the 11th century, the Saint Olav cult spread throughout the Nordic countries, and to the British Isles and Hanseatic towns along the Baltic Sea. Adherents were found in the Netherlands and Normandy, and even as far away as Spain, Russia and Istanbul. The oldest surviving painting of Saint Olav, around 1160 AD, is on a column in the Nativity Church in Bethlehem. The number of Olav churches and chapels reminds us that the Saint Olav tradition once flourished all over northern Europe. Prior to the Reformation (before 1540, approximately), we know of at least 340 Olav churches and Olav chapels of which 288 were outside Norway.

In Sweden, we know of at least 75 churches dedicated to Saint Olav, in Denmark around 20 and in Finland at least 13. Saint Olav's Feast or Olsok is celebrated in many places in Scandinavia each year on 29 July to commemorate the Saint. It is also the official national holiday of the Faroe Islands. The annual Saint Olav's Church and Culture Festival in Trondheim always attracts a large international audience for an entire week around Olsok.

*Les chemins de pèlerinage en Scandinavie forment un réseau de sentiers à travers le Danemark, la Suède et la Norvège. Un grand nombre d'entre eux sont des vestiges de routes historiques qui menaient à la cathédrale Nidaros de Trondheim, où Saint-Olav est enterré. Depuis les années 1990, ces chemins ont été améliorés et balisés pour qu'il soit possible de faire des randonnées variées dans les paysages spectaculaires de Scandinavie.*

La ville de Trondheim – ou Nidaros – en Norvège est devenue une destination appréciée des pèlerins peu après que le roi de Norvège Olav Haraldsson (995-1030) fut tombé à la bataille de Stiklestad, en 1030. À partir du XI<sup>e</sup> siècle, le culte de Saint-Olav s'est étendu dans tous les pays nordiques et jusqu'aux îles britanniques et aux villes hanséatiques de la mer Baltique. Il eut aussi des adeptes aux Pays-Bas et en Normandie, et même en Espagne, en Russie et à Constantinople. La représentation picturale la plus ancienne qui nous soit restée de Saint-Olav, datant d'environ 1160 après J.C., se trouve sur une colonne de l'Église de la Nativité à Bethléem. Le nombre d'églises et de chapelles dédiées à Saint-Olav nous rappelle que la tradition de Saint-Olav a été vivace dans toute l'Europe du Nord. Nous avons identifié au moins 340 églises et chapelles Saint-Olav construites avant la Réforme (avant 1540 environ), dont 288 en dehors de la Norvège. Il y aurait eu au moins 75 églises dédiées à Saint-Olav en Suède, une vingtaine au Danemark et au moins 13 en Finlande.

La fête de Saint-Olav ou Olsok est célébrée tous les ans le 29 juillet en de nombreux endroits de Scandinavie pour commémorer le saint. C'est également la fête nationale officielle des îles Féroé. Le Festival Saint-Olav annuel de Trondheim, consacré à l'Église et à la culture, attire toujours un large public international pendant toute une semaine, aux alentours d'Olsok.



Nidaros Pilgrims' Centre 7013  
Trondheim - NORWAY  
E-mail: berit.lanke@pilgrim.info

[www.pilgrim.info](http://www.pilgrim.info)

 The Route of Saint Olav Ways – Pilgrimsleden



INSTITUT  
EUROPÉEN  
DES  
ITINÉRAIRES  
CULTURELS

[www.culture-routes.net](http://www.culture-routes.net)



[www.coe.int](http://www.coe.int)